

خالد حنفي من القمة العالمية للتنمية الاجتماعية في الدوحة: الشمول المالي والتحول الرقمي طريق لتمكين الإنسان وتحقيق النمو الشامل

الخاص في دعم التنمية الاقتصادية والعيش المستقل للأشخاص ذوي الإعاقة"، مشيراً إلى أن "دمج الأشخاص ذوي الإعاقة في منظومة العمل الاقتصادي يعد حقاً إنسانياً واجتماعياً، وأيضاً استثماراً ذكياً في رأس المال البشري، وفي رفع الإنتاجية، وتقليص الفجوات التنموية".

ودعا أمين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي، إلى "ضرورة اعتماد سياسة شاملة للتوظيف والتنوع، وتهيئة بيئات العمل، وتحقيق الشراكة مع منظمات الأشخاص ذوي الإعاقة والمجتمع المدني، وابتكار منتجات وخدمات شاملة، وقياس الأثر والشفافية، وتعزيز الثقافة المؤسسية، فضلاً عن رفع مستوى التحفيز من خلال توفير السياسات والحوافز".

وكانت لأمين عام الاتحاد كلمة في جلسة "اقتصادات مرنة، عدالة شاملة: حلول تعاونية ومنهجية منسجمة مع النوع الاجتماعي في مجال الذكاء الاصطناعي"، التي نظمتها مؤسسة النهوض بالمرأة والشباب (WOYA) خلال أعمال مؤتمر القمة العالمي الثاني للتنمية الاجتماعية 2025. فأشار إلى أنه في عصر التجارة الرقمية، والذكاء الاصطناعي، وتحليلات البيانات، والخدمات اللوجستية الذكية، وتقنية البلوك تشين، فإن المطلوب أن تكون البنية التحتية للتجارة الرقمية مراعية للنوع الاجتماعي وشاملاً للشباب، وأن تصل فرص المعرفة الرقمية وريادة الأعمال إلى الشابات والشباب في جميع أنحاء المنطقة، ليس فقط في المراكز الحضرية، بل أيضاً في المناطق الريفية والمحرومة والمناطق التي خرجت من الصراعات.

وقال: "نحن في اتحاد الغرف العربية، نروج لنموذج إقليمي للأعمال المسؤولة يدمج مبادئ الحوكمة البيئية والاجتماعية والمؤسسية، وأخلاقيات الذكاء الاصطناعي، ومقاييس الشمولية في أجندة القطاع الخاص. ونشجع الغرف التجارية في جميع أنحاء المنطقة على الشراكة مع الحكومات، ووكالات التنمية متعددة الأطراف، ومنظمات المجتمع المدني، لتعزيز وصول المرأة إلى تمويل التجارة، وبرامج تدريب الشباب في القطاعات الرقمية والخضراء، وروابط سلسلة القيمة الإقليمية التي تشمل الشركات الصغيرة والمتوسطة، وخاصة تلك التي تقودها النساء ورواد الأعمال الشباب".

وزار أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال تواجده في العاصمة القطرية الدوحة، مقر غرفة قطر، حيث التقى مدير عام الغرفة علي سعيد بوشرياك المنصوري، بحضور مستشار الغرفة سيد رجب. وقد جرى خلال اللقاء بحث واقع التعاون بين اتحاد الغرف العربية وغرفة قطر، وأهمية الدور الذي يلعبه القطاع الخاص العربي في التنمية وتعزيز واقع الاقتصادات العربية. وفي ختام اللقاء سلم المنصوري أمين عام الاتحاد درعاً تكريمية وذلك تقديراً للجهود التي يقوم بها في سبيل رفع شأن اتحاد الغرف العربية والقطاع الخاص العربي.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



ترأس أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، وفد الأمانة العامة للاتحاد الذي شارك في أعمال القمة العالمية الثانية للتنمية الاجتماعية 2025، والتي انعقدت خلال الفترة 4-6 نوفمبر في مركز قطر الوطني للمؤتمرات، برعاية وحضور أمير دولة قطر، الشيخ تميم بن حمد آل ثاني، وبمشاركة قادة دول، ورؤساء حكومات، وشخصيات دولية بارزة.

وفي كلمته خلال الجلسة الافتتاحية للقمة، شدد الدكتور خالد حنفي على أن التمكين الاقتصادي والاجتماعي لا يتحقق إلا عبر شمول مالي حقيقي، وتحول رقمي فعال، يتضمن دمج مختلف فئات المجتمع، ويخلق فرصاً متكافئة للجميع. وأضاف أن التحول نحو اقتصاد رقمي أكثر شمولاً يُعد استثماراً طويل الأجل في رأس المال البشري، ويسهم في تقليص الفجوات التنموية وتعزيز الإنتاجية والعدالة الاجتماعية.

وأكد حنفي أن دمج الأشخاص ذوي الإعاقة ضمن هذه المنظومة ليس مجرد واجب إنساني، بل يمثل فرصة تنمية واعدة، من خلال توظيف إمكاناتهم ضمن بيئة عمل رقمية داعمة، تسهم في بناء مجتمعات أكثر استدامة.

وأشار إلى أن اتحاد الغرف العربية، من موقعه كمئسسة تمثل القطاع الخاص العربي، يعمل بشكل حثيث على تعزيز الشمول المالي والتحول الرقمي في العالم العربي، من خلال مبادرات إقليمية، وشركات دولية، وتمكين رواد الأعمال والفئات المهمشة من الدخول في الاقتصاد الرسمي، بما يواكب متطلبات التنمية المستدامة ورؤية الاقتصاد العصري. واعتبر أن التجربة القطرية في هذا المجال تُعد نموذجاً يُحتذى به، حيث تمزج بين الرؤية الاجتماعية والتحديث التكنولوجي، في إطار شراكة بين القطاعين العام والخاص، ما ينسجم مع أهداف التنمية المستدامة 2030، ويعزز من قدرة المجتمعات العربية على مواجهة التحديات التنموية الراهنة والمستقبلية.

وضمن افتتاح الدورة الثالثة لمبادرة «العيش باستقلالية للأشخاص ذوي الإعاقة» والمعرض المصاحب، أشار الدكتور خالد حنفي إلى أن «افتتاح الدورة الثالثة من المبادرة يأتي استمراراً لمسار وطني وإنساني رائد في مجال تمكين ذوي الإعاقة وضمان مشاركتهم الفاعلة في التنمية المستدامة». مبيناً أن «هذا اللقاء هو بمثابة رسالة واضحة بأن بناء

مجتمعات شاملة لا يتحقق إلا حين نمج الجميع، دون استثناء، الحق في العيش الكريم والاستقلال الذاتي». وأكد أن «القطاع الخاص يمكن أن يكون شريكاً حيوياً في هذا التحول. وذلك عبر العمل على توفير فرص عمل مرنة ومهنية تناسب قدرات الأشخاص ذوي الإعاقة، وتضمن لهم العمل اللائق والمستدام. وكذلك التوسع في إنتاج وتبني التكنولوجيا المساندة، وتصميم المنتجات والخدمات بطريقة «شاملة» لا تترك أحداً خلفها.

وخلال الحدث الجاني رفيع المستوى الذي عقد ضمن أعمال القمة "نحو ادماج اجتماعي شامل: العيش المستقل للأشخاص ذوي الإعاقة والقضاء على الفقر"، تناول أمين عام الاتحاد في مداخلة له "دور القطاع

KHALED HANAFY FROM THE WORLD SUMMIT FOR SOCIAL DEVELOPMENT IN DOHA: FINANCIAL INCLUSION AND DIGITAL TRANSFORMATION ARE THE PATH TO HUMAN EMPOWERMENT AND INCLUSIVE GROWTH

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafy, headed the delegation of the General Secretariat that participated in the Second World Summit for Social Development 2025, held from November 4 to 6 at the Qatar National Convention Centre, under the patronage and in the presence of His Highness Sheikh Tamim bin Hamad Al Thani, Emir of the State of Qatar, with the participation of heads of state, prime ministers, and prominent international figures.

In his speech during the opening session of the summit, Dr. Khaled Hanafy stressed that economic and social empowerment can only be achieved through genuine financial inclusion and effective digital transformation, ensuring the integration of all segments of society and creating equal opportunities for everyone. He added that the shift toward a more inclusive digital economy represents a long-term investment in human capital and contributes to narrowing development gaps while enhancing productivity and social justice.

Hanafy affirmed that integrating persons with disabilities into this system is not merely a humanitarian duty but also a promising developmental opportunity, by employing their capabilities within a supportive digital work environment that contributes to building more sustainable communities.

He pointed out that the Union of Arab Chambers, as a platform representing the Arab private sector, is working diligently to promote financial inclusion and digital transformation in the Arab world through regional initiatives, international partnerships, and empowering entrepreneurs and marginalized groups to enter the formal economy, in line with the requirements of sustainable development and the vision of the modern economy.

He considered the Qatari experience in this field to be a model to be emulated, as it combines social vision with technological modernization within a partnership between the public and private sectors, in harmony with the Sustainable Development Goals 2030, thereby enhancing the ability of Arab societies to confront current and future developmental challenges.

As part of the inauguration of the third session of the “Living Independently for Persons with Disabilities” initiative and its accompanying exhibition, Dr. Khaled Hanafy stated that “the opening of the third session of the initiative marks the continuation of a pioneering national and humanitarian path in empowering persons with disabilities and ensuring their active participation in sustainable development.” He explained that “this gathering is a clear message that building inclusive societies can only be achieved when everyone, without exception, is granted the right to a dignified life and independent living.” He emphasized that “the private sector can be a vital partner in this transformation by working to provide flexible and accommodating job opportunities that match the abilities of persons with disabilities and ensure them decent and sustainable work, while also expanding the production and adoption of assistive technologies and designing products and services in an ‘inclusive’ manner that leaves no one behind.”



During the high-level side event held as part of the summit, titled “Towards Inclusive Social Integration: Independent Living for Persons with Disabilities and Poverty Eradication,” the Secretary-General of the Union addressed “the role of the private sector in supporting economic development and independent living for persons with disabilities,” noting that “integrating persons with disabilities into the economic system is both a human and social right, as well as a smart investment in human capital, productivity enhancement, and reducing development disparities.”

The Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafy, called for “the adoption of comprehensive employment and diversity policies, the creation of inclusive work environments, partnerships with organizations of persons with disabilities and civil society, the innovation of inclusive products and services, the measurement of impact and transparency, the enhancement of institutional culture, and greater motivation through supportive policies and incentives.”

Dr. Hanafy also delivered a speech at the session titled “Resilient Economies, Inclusive Justice: Cooperative and Gender-Aligned Approaches in Artificial Intelligence,” organized by the Women and Youth Advancement Foundation (WOYA) during the Second World Summit for Social Development 2025. He pointed out that, in the era of digital trade, artificial intelligence, data analytics, smart logistics, and blockchain technology (a decentralized system for secure data recording and transactions), the goal must be to ensure that the digital trade infrastructure is gender-responsive and inclusive of youth, and that opportunities in digital knowledge and entrepreneurship reach young men and women across the region—not only in urban centers, but also in rural, underserved, and post-conflict areas.

He said: “At the Union of Arab Chambers, we promote a regional model of responsible business that integrates environmental, social, and governance (ESG) principles, AI ethics, and inclusivity metrics into the private sector’s agenda. We encourage chambers of commerce across the region to partner with governments, multilateral development agencies, and civil society organizations to enhance women’s access to trade finance, youth training programs in digital and green sectors, and regional value chain linkages that include small and medium enterprises, especially those led by women and young entrepreneurs.”

During his stay in Doha, Dr. Khaled Hanafy, Secretary-General of the Union of Arab Chambers, visited the headquarters of Qatar Chamber, where he met with the chamber’s Director General, Ali Saeed Bu Sherbak Al Mansouri, in the presence of the chamber’s advisor, Sayed Ragab. The meeting discussed the state of cooperation between the Union of Arab Chambers and Qatar Chamber, and the importance of the role played by the Arab private sector in development and in strengthening Arab economies. At the conclusion of the meeting, Al Mansouri presented a commemorative shield to the Secretary-General in appreciation of his efforts to elevate the status of the Union of Arab Chambers and the Arab private sector.

[Source \(Union of Arab Chambers\)](#)



- في العمل الإنساني.
- إصدار دليل عربي موحد لخلقيات العمل الإنساني الميداني، ليكون مرجعاً معتمداً في المنطقة.
- إدماج التدريب على الأخلاقيات الإنسانية ضمن برامج التأهيل للعاملين في القطاعين الإنساني والمجتمعي.
- تفعيل آليات المراقبة والتقييم الأخلاقي لضمان الالتزام بمعايير النزاهة والشفافية.
- ترسيخ الثقافة الإنسانية في منظومتي التعليم والإعلام، بما يساهم في تعزيز قيم التضامن والمسؤولية.
- تبني مبادئ الحوكمة الرشيدة والشفافية والمساءلة الدولية في إدارة العمل المجتمعي.
- تطوير آليات مهنية وأخلاقية متقدمة لرفع كفاءة الأداء المؤسسي في المنظمات الإنسانية.
- وضع رؤى عملية ومبادرات نوعية تعزز احترام القانون الدولي الإنساني في البيئات العربية.
- تأكيد التزام الحكومة اللبنانية بتقديم الدعم العملي لكل مبادرة تساهم في التنمية المستدامة وتعزز قيم المواطنة والثقة بين المواطن والمؤسسات.



شارك اتحاد الغرف العربية، في فعاليات الكونغرس الدولي السادس للمسؤولية المجتمعية، الذي نظّمته مؤسسات الرعاية الاجتماعية في لبنان-دار الأيتام الإسلامية، برعاية رئيس مجلس الوزراء اللبناني الدكتور نواف سلام، وبالشراكة مع الشبكة الإقليمية للمسؤولية المجتمعية، وبحضور لبناني وعربي واسعاً من الشخصيات الرسمية والبرلمانية والدبلوماسية والاقتصادية والإعلامية.

وشهدت أعمال الكونغرس جلسات علمية ونقاشية، حيث تناولت الجلسة العلمية الأولى موضوع "دور المنظمات غير الحكومية في تعزيز احترام القانون الإنساني الدولي". أما الجلسة العلمية الثانية، فجاءت بعنوان "أدوات عالمية مهنية للتعامل مع التحديات العملية والميدانية التي تواجه المنظمات غير الحكومية أثناء عملها الإنساني".

وعقدت فعالية مصاحبة للكونغرس بعنوان "مؤتمر المسؤولية المجتمعية للشركات والرعاية الاجتماعية-شركات فاعلة في بيئات التحدي"، تضمنت جلسة نقاشية أولى حول "دور القطاع الخاص في ترسيخ المسؤولية المجتمعية ودعم الفئات الهشة". واختتمت باطلاق "ميثاق أثر للمسؤولية المجتمعية"

كإطار تنظيمي للشراكة بين القطاعين العام والخاص يهدف إلى ترسيخ مبادئ الحوكمة والشفافية واستدامة الأثر المجتمعي. وعُقدت الجلسة النقاشية الثانية بعنوان "الإطار القانوني والمالي الناظم للمسؤولية الاجتماعية الهشة". أما في الجلسة العلمية الثالثة، فتم بحث موضوع "استراتيجيات بناء الكفاءات والقدرات في القانون الإنساني الدولي".

التوصيات

خلصت أعمال الكونغرس الدولي السادس للمسؤولية المجتمعية إلى مجموعة من التوصيات الهادفة إلى تعزيز منظومة العمل الإنساني والاجتماعي وترسيخ مبادئ المسؤولية المجتمعية في العالم العربي، وجاءت أبرزها كما يلي:

- تعزيز الشراكات الفاعلة مع المنظمات الدولية والإقليمية ومنظمات المجتمع المدني العالمي.
- تحويل دور المنظمات من الاستجابة إلى المبادرة، بما يعزز فاعلية العمل الإنساني واستدامته.
- إنشاء منصات رقمية عربية مشتركة لتبادل الأدلة والممارسات المرجعية

■ THE UNION OF ARAB CHAMBERS PARTICIPATES IN THE “SIXTH INTERNATIONAL CONGRESS ON SOCIAL RESPONSIBILITY”



The Union of Arab Chambers participated in the activities of the Sixth International Congress on Social Responsibility, organized by the Social Welfare Institutions in Lebanon – Dar Al-Aytam Al-Islamiyah, under the patronage of the Prime Minister of Lebanon, Dr. Nawaf Salam, and in partnership with the Regional Network for Social Responsibility. The event saw wide Lebanese and Arab participation from official, parliamentary, diplomatic, economic, and media figures.

The Congress included scientific and discussion sessions. The first scientific session addressed the topic “The Role of Non-Governmental Organizations in Promoting Respect for International Humanitarian Law.” The second scientific session was titled “Global Professional Tools for Addressing Practical and Field Challenges Facing NGOs in Their Humanitarian Work.”

A side event was also held under the title “Corporate Social Responsibility and Social Welfare Conference – Effective Partnerships in Challenging Environments.” It included a first discussion session on “The Role of the Private Sector in Consolidating Social Responsibility and Supporting Vulnerable Groups.” The event concluded with the launch of the “Athar Charter for Social Responsibility” as a regulatory framework for partnership between the public and private sectors, aiming to consolidate the principles of governance, transparency, and the sustainability of social impact. The second discussion session was titled “The Legal and Financial Framework Governing Fragile Social Responsibility,” while the third scientific session discussed the topic “Strategies for Building Competence and Capacity in International Humanitarian Law.”

Recommendations

The proceedings of the Sixth International Congress on Social Responsibility concluded with a set of recommendations aimed at strengthening the humanitarian and social work system and consolidating the principles of social responsibility in the Arab world. The most prominent of these recommendations were as follows:

- Strengthening effective partnerships with international, regional, and global civil society organizations.
- Transforming the role of organizations from reaction to initiative, thereby enhancing the effectiveness and sustainability



of humanitarian work.

- Establishing joint Arab digital platforms to exchange evidence and reference practices in humanitarian work.
- Issuing a unified Arab guide on the ethics of field humanitarian work to serve as an accredited reference in the region.
- Integrating humanitarian ethics training into qualification programs for workers in the humanitarian and social sectors.
- Activating ethical monitoring and evaluation mechanisms to ensure compliance with standards of integrity and transparency.
- Embedding humanitarian culture

within education and media systems to promote values of solidarity and responsibility.

- Adopting the principles of good governance, transparency, and international accountability in managing community work.
- Developing advanced professional and ethical mechanisms to improve institutional performance in humanitarian organizations.
- Establishing practical visions and quality initiatives that promote respect for international humanitarian law in Arab contexts.
- Affirming the Lebanese government’s commitment to providing practical support for every initiative that contributes to sustainable development and enhances values of citizenship and trust between citizens and institutions.
- Calling on the private sector and civil society institutions to engage in a comprehensive national project that positions social responsibility as a driving force for building a new Lebanon.
- Emphasizing the interconnection between economic vision and moral duty to achieve human development and enhance sustainable financing for community projects.
- Identifying the professional competencies required in training fields and adopting clear systems and standards for programs and trainers.
- Encouraging the establishment of Arab alliances for training, capacity building, and experience exchange in humanitarian and community work.
- Calling for the adoption of the “Arab Social Responsibility Index” developed through the “Sociality” platform as a unified measurement tool for responsible practices in the Arab world.

[Source \(Union of Arab Chambers\)](#)